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§ 19 
Ansökan om serveringstillstånd för Fållan 
Svar på remiss från tillståndsenheten, socialförvaltningen,              
dnr SoN 9.1.1-8037/2019 
 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
tillstånd för alkoholservering i restaurangen kl. 11:00-03:00, måndag 
till söndag, 
 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
tillstånd för alkoholservering på uteserveringen måndag till söndag 
fram till kl. 22:00 men avstyrker ansökan om tillstånd för 
alkoholservering på uteserveringen måndag till söndag efter kl. 22:00, 
samt 
 

3. att därutöver anföra (se hela anförandet under yrkandet) 
 

Förlag till beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 

tillstånd för alkoholservering i restaurangen kl. 11:00-03:00, måndag 
till söndag. 
 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
tillstånd för alkoholservering på uteserveringen kl. 11:00-03:00, 
måndag till söndag. 

 
Ärendet 
Huset på berget AB har sökt tillstånd för att servera alkoholdrycker på 
Fållan, adress Fållan 10, Johanneshov.  
 
Socialförvaltningens tillståndsenhet beslutar om serveringstillstånd och har 
bett stadsdelsnämnden att yttra sig över ansökan. Stadsdelsnämnden ska 
yttra sig om lämpligheten utifrån lokala omständigheter.   
 
Förvaltningen bedömer att det inte finns några hinder för:  
• Alkoholservering i restaurangen kl.11:00-03:00, måndag till söndag. 
• Alkoholservering på uteserveringen kl. 11:00-03:00, måndag till 

söndag.   
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Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 
den 1 oktober 2019. 
Dnr EÅV 2019/505. 
 
Yrkande 
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrink (L), Ola Gabrielson (MP) och 
Christina Peterson (C) yrkar att nämnden ska besluta  

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
tillstånd för alkoholservering i restaurangen kl. 11:00- 03:00, måndag 
till söndag, 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om 
tillstånd för alkoholservering på uteserveringen måndag till söndag 
fram till kl. 22:00 men avstyrker ansökan om tillstånd för 
alkoholservering på uteserveringen måndag till söndag efter kl. 22:00, 
samt 

3. att därutöver anföra 
 
Under de senaste två åren har antalet lokaler i Slakthusområdet med 
technodans- och annan alkohol- och musikbaserad nattklubbsverksamhet 
tredubblats i antal. Slakthusområdet gränsar till en storskalig 
evenemangsmiljö runt kring Tele2/Tolv Stockholm och Globen. Det 
gränsar också till flerbostadsområdet i Årsta/Johanneshov. Det område 
som dock gränsar allra närmast till Slakhusområdet är villaområdet, med 
bland annat de historiska Palmfeldtska parhusen, i Enskede Gård, vilket 
inte nämns i förvaltningens tjänsteutlåtande.  
 
Boende i villaområdet upplever delar av nattklubbsverksamheten som 
störande och det finns pågående utredning angående bulleranmälan från 
flera nattklubbs- och musik-verksamheter från det som kallas Kvarteret, 
och En Arena samt Förbindelsehallen. Till det kan läggas exempelvis den 
från i år nya nattklubben som går under namnet Kraken och den sedan 
något decennium etablerade klubben Slakthuset. Det är framförallt 
verksamheten med dels utomhusspelningar, dels utomhushögtalare som 
upplevs och anmälts som störande, eftersom ljudet fortplantas långt i den 
akustiskt naket odämpade kvartersstrukturen, mellan tegel och plåtväggar.  
 
De boende i området har på senare tid upplevt en påtagligt ökad 
otrygghet. Unga människor samlas runt om i området där de så kallat för- 
och eftersuper. Öppen droghandel sker numera även dagtid vid 
tvärbanans och tunnelbanestation Globens två södra utgångar. Detta i 
kombination med Brukarföreningens sprututbytesverksamhet har skapat en 
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mindre trygg, för att inte säga otrygg, miljö. Klottret ökar i omfattning 
med varje ny verksamhet. Därutöver händer det att andra illegala danser 
arrangeras om nätterna, med musikanläggningar och subwoofers 
inbyggda i bilarnas koffertutrymmen som kan starta danser och illegala 
fester lite var som helst i Slakthusområdet. Närboende upplever inte detta 
som en långsiktigt hållbar situation. 
 
Vad beträffar ansökan med diarienummer Dnr EÅV 2019/505 framgår inte 
vilken typ av verksamhet som planeras vid Fållan. Utifrån kunskapen och 
erfarenhet om de sökandes tidigare verksamheter i tex Nobelberget, kan 
man anta att i begreppet uteservering kan rymmas servering vid 
anordnade technomusik-tillställningar utomhus.  Det är gröna-blåa 
gruppens mening att området och de boende i närområdet inte klarar mer, 
dels av buller, dels av otrygghet. Det området behöver mer av är 
kulturverksamhet dagtid och kvällstid och restauranger som vänder sig till 
en mer ordinär, vanlig restaurangbesökare, verksamheter som även 
boende i stadsdelen kan antas vilja ta del av. Slakthusområdet behöver 
inte mer koncentrerad nattklubbsverksamhet med technomusik. Fållan 
riskerar att utgöra ett väsentligt störande tillskott härvidlag eftersom det 
angränsar direkt till villaområdet i Enskede Gård, som ligger inte mer än 
30 meter bort. Den grön-blåa majoriteten anser därför att 
serveringstillstånd endast bör ges till restaurangverksamheten inomhus. 
 
Enligt utdraget ur STOCKHOLM STADS ALKOHOLPOLITISKA 
PROGRAM - riktlinjer för serveringstillstånd angående det lokala 
inflytande i stadens arbete med serveringstillstånd ska 
Stadsdelsnämndernas yttranden ska väga tungt vid tillståndsmyndighetens 
slutliga bedömning. 
 
Programmet understryker att det är angeläget att de sociala aspekterna 
lyfts fram när ansökningar om serveringstillstånd ska avgöras. 
Stadsdelarnas nämnder ska yttra sig utifrån ansökan om eventuella 
sociala olägenheter som finns eller kan befaras uppstå eller i övrigt 
beträffande restaurangens läge i stadsdelen. Uttalat ska 
stadsdelsnämnderna yttrande väga tungt vid tillståndsmyndighetens 
slutliga ställningstagande. Stadsdelsnämndernas inflytande över 
tillståndsgivningen ska till det koncentreras på det som är ett lokalt 
intresse. Detta brukar i regel benämnas den sociala bedömningen, där 
olika faktorer i restaurangens omedelbara närhet vägs in. Detta kan gälla 
t.ex. restaurangtätheten i vissa speciella områden med känd 
missbruksproblematik, ordningsproblem, störningar för närboende etc. 
Den lokala kompetensen är en viktig del i tillståndsprövningen och ska 
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vara av avgörande betydelse för hur etableringen kommer att påverka 
förhållandena i området. Och vidare säger programmet att de ärenden 
som remitteras till stadsdelsnämnderna är nyetableringar (…) då ansökan 
avser serveringstid efter klockan 01.00 (…) ändring i tillstånd när sådan 
innebär utökning av serveringstid efter klockan 01.00 samt separata 
uteserveringar. 
 
Med hänsyn till den direkta närheten till villaområdet och 
flerbostadsområdet och det stök och den otrygghet som uppstått i området, 
inte minst under sommarmånaderna, tillstyrks ansökan om tillstånd för 
alkoholservering i restaurangen kl. 11.00-03.00 och på uteserveringen 
måndag till söndag fram till kl 22. Men vi avstyrker ansökan om tillstånd 
för alkoholservering utomhus på uteserveringen efter kl 22 till dess att 
ansökan vederbörligen kompletterats med uppgifter och redogörelse för 
vilken utomhusverksamhet som planeras. Under förutsättning att ansökan 
kompletteras med en försäkran om att verksamheter med musik och dans 
kommer att ske inomhus, och följa svensk lagstiftning och de regler som 
finns gällande buller, ser den grön-blåa majoriteten inget hinder för att i 
ett senare skede även tillstyrka ansökan om tillstånd för alkoholservering 
på en uteservering, dock till senast kl. 01 på natten. 
 
Oskar Nilsson m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) yrkar att nämnden ska 
besluta i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställer Oskar Nilssons m.fl. (S) och 
Hassan Jamas m.fl. (V) yrkande att besluta i enlighet med förvaltningens 
förslag mot sitt eget m.fl. yrkande och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med hans eget m.fl. förslag. 
 
Reservation 
Oskar Nilsson m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för sitt eget yrkande. 
 
Särskilda uttalanden 
Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett särskilt uttalande: 
 
Under mandatperioden har många konsert- och evenemangslokaler sorligt 
nog fått stänga. För kulturutbudet och demokratin är det viktigt att staden 
tillåter fler lokaler i sådant syfte. Att ge serveringstillstånd till konsert- och 
evenemangslokaler inom Enskede-Årsta-Vantörs geografiska område är 
därför viktigt. 
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Att ge ett serveringstillstånd under ett rivningskontrakt kan under en 
begränsad period vara ett positivt inslag i stadens kulturliv. Utöver ett 
trevligt inslag kan det också vara en del av en marknadsföringsstrategi 
som beskriver Slakthusområdet som attraktivt och kreativt, med mål att 
höja bostadspriserna och som inte alls har kulturen och stockholmarna i 
åtanke. Det vi ser nu är en beprövad metod för att öka statusen och 
priserna i områden som tidigare t.ex. varit industriområden, vilket vi sett 
användes på Nobelberget. 
 
Tillfälliga och temporära kulturaktiviteter är ett spännande inslag i en 
stad. Men en bitter eftersmak infinner sig när det blir tydligt hur kulturen 
får ta plats inte för egen skull, utan för ekonomiska vinningar för helt 
andra aktörer. Stockholm behöver fler permanenta evenemangslokaler, för 
det temporära gör sig bäst när det finns en långsiktig ambition att luta sig 
mot. 
 
Stadsdelsnämndernas inflytande över tillståndsgivningen koncentreras på 
det som är ett lokalt intresse. Vänsterpartiet vill framöver se 
serveringstillstånd till konsert- och evenemangslokaler som har 
långsiktiga och hållbara perspektiv i sikte och som vill engagera sig i det 
lokala kultur- och näringslivet.   


